
 

An Interview with the President of the Republic of Paraguay, 
Dr. Federico Franco Gómez 

 

 
The newly installed President of the Republic of Paraguay, Dr. Federico Franco Gomez, 
was born in Asunción, on July 23, 1962. In 1986, he graduated as a Medical Doctor and 
Surgeon from the faculty of Medical Science at the National University of Asunción. 
Afterwards, he went on to obtain a postdoctoral degree in internal medicine. From 1991 
to 1996, Franco Gomez served as a councilman for the municipality of Fernando de la 
Mora and then as the mayor of the same municipality from 1996 to 2001. 
 

 
 
In 2003, Dr. Gomez was elected governor of Paraguay’s central department for a period 
of five years. In national elections on April 20, 2008, he was democratically elected vice-
president of the Republic of Paraguay, by the Patriotic Alliance for Change on behalf of 
his political party Liberal Radical Auténtico. On June 22, 2012, following the political 
trial of ex-president Fernando Lugo in the National Congress, Dr. Franco was elected 
President of the Republic of Paraguay by the national legislature for a term that will 
expire in August 2013. Since his election in controversial, but apparently constitutional 
proceedings, Dr. Franco has demonstrated a willingness to pragmatically approach 
problems while coordinating several projects to improve the Paraguayan economy. 
However, no Latin American governments or regional organizations have recognized 
Franco’s administration and the country’s political situation is far from reconciled. 
COHA is publishing this interview as a contribution to the debate over how the inter-
American community should resolve whether the impeachment of President Fernando 
Lugo was of an extra-constitutional basis. 
 
Peter Tase: What is the political situation, and Paraguay’s contribution in promoting 
democracy in South America, as well as the nature of its current relation with the United 
States? 
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President Franco Gómez:  Firstly, I would like to clarify that we will be 
participating—God willing—in the 4th of July festivities, celebrating the anniversary of 
the United States of America. As such, may my first words be of congratulations to the 
American people. And secondly we are beginning now, Peter, to consolidate the 
government, affording it greater governability—once this is stable, we will then take care 
of the issues with our neighbors. Now, our current priorities revolve entirely around the 
programs and projects initiated by the previous government; they are now being 
rendered useful and beneficial for the community. The status quo will be continued. We 
will fulfill all of our international commitments, and in addition, we are focused on 
accelerating and enhancing said projects that are presently being deliberated in 
Congress so that the country can exit and shake off its present deficient situation and 
launch itself with confidence in the better life conditions as well as a greater future for 
all Paraguayan men and women alike. 
 
P.T.: What level of cooperation exists today between Paraguay and the European 
Union? 
 
President Franco Gómez: The commercial cooperation between the European 
Union and Paraguay increased to the figure of 130,000,000 Euros in the current 
financial cycle (2007-2013).  The European interest in the political and economic 
evolution of Paraguay remains strong, both for the its bilateral relations, as well as the 
regional context of MERCOSUR. On April 2012, the VII Reunion of the Paraguay-
European Union Joint Committee was held. There, it was highlighted that the current 
government is in the midst of achieving cohesion amongst the several political and 
economic sectors, with the goal of seeking a structural transformation that will allow for 
the institutionalization of democracy with a greater sense of well-being for the populace. 
There are three basic areas that are being negotiated between the European Union and 
Paraguay: 1) Technical Assistance: so that our country can be more productive and 
competitive, especially in the region as one looks into the prospects for penetrating the 
European Union’s market; 2) Investment and Industrialization Prospects: Paraguay has 
been offering itself to the EU as an operative base for production services; and 3) 
Political Cooperation: Paraguay will support the European Union in its relations with 
other countries in the region, because its [democratic essence] allows the country to 
assume a leadership role in the area, beginning with serving as a voice for the European 
Union in the Community of Latin American State and the Caribbean.  Efforts to increase 
the efficacy of Paraguay’s international cooperation with different [regional] countries 
and organizations have been made. For the first time, Paraguay officiated as the 
headquarters for the recent summit of Latin American leaders. During the two-day 
meeting, October 28 and 29, 2011, representatives from the 22 countries that form the 
bloc as well as representatives from a number of international organizations, met in 
Luque and Asunsción to debate the transformation of the State and development in 
Latin America. Additionally, the World Trade Organization recognized our country for 
the [commendable] economic and commercial policies that it implemented, which has 
led to a doubling of its Gross Domestic Product per capita in five years. 
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P.T.: What do you think regarding the lack of support from MERCOSUR and UNASUR 
to the new government of the Republic of Paraguay? 
 
President Franco Gómez: MERCOSUR is what worries me. We worry over 
MERCOSUR because this bloc is an agreement, a market; a market, therefore, has 
economic and financial connotations. With UNASUR, this is not so much; we know that 
there are other interests involved of an ideological nature, which is not my priority right 
now. Today, my priority is MERCOSUR. 
 
P.T.: What are the priorities for the government of President Franco Gomez in his 
relations between Paraguay and the United States? 
 
President Franco Gómez: Firstly, we must maintain good relations, continue with 
the programs that Washington has proposed, and see if there are other programs we can 
[use to] carry through what we have not been able to do, and consolidate our frontal 
commitment in combating illicit trade, drug trafficking, and of course, the war against 
what we identify as terrorism against the state [as well as] the guerrilla forces of the 
Army of the Paraguayan People. These are our present priorities and surely, as time 
progresses, we are going to project a greater presence. We know that such a presence 
along with efficient collaboration with the United States authorities, with programs like 
SENAD, and against the violation of intellectual property must be topics that deserve to 
be pushed forward and sustained, and in some cases, enhanced. 
 
P.T.: What can you tell American businesspersons who are interested in investing as 
well as visiting Asuncion? 
 
President Franco Gómez: To come and that we are waiting for them with open 
arms. And that we will give them an absolute guarantee of judicial, political, and legal 
safeguards for their investment. 
 
P.T.: Why do you think, Mr. President, that the international press is describing the 
events of June 22 as an institutional coup? 
 
President Franco Gómez: It is not the international press; it is some media outlets. 
In Brazil, not all of the media describe it the same way, neither in Argentina. There are 
some sectors of the press that hold views similar to a majority of Paraguay’s citizenry 
who followed the process. There is a small group, however, who ultimately rejected the 
political process in our legislature. We, of course, unequivocally hold that the decision 
was absolutely constitutional and legal.  This is what we have said to the Secretary 
General of the Organization of American States, Mr. Jose Miguel Insulza, who endorses 
our claim. 
 
Some of the content of the preceding interview has been modified to make it easier to 
read in English, however the nature of the interview’s content, including the ideas 
expressed by the new Paraguayan leader, remains completely faithful to the original. 
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Spanish Version 
El presidente de la República del Paraguay, Dr. Luis Federico Franco Gómez, nació en 
Asunción, el 23 de julio de 1962.  En 1986, egresó de la facultad de Ciencias Médicas en 
la Universidad Nacional de Asunción, recibiendo el título de Doctor en Medicina y 
Cirugía, seguido por un postdoctorado especializándose en medicina interna.  En el 
periodo desde 1991 hasta 1996, fue concejal municipal de Fernando de la Mora, electo 
en elecciones democráticas. Estuvo electo como intendente municipal de la ciudad de 
Fernando de la Mora durante el mandato 1996-2001. 

En el 2003 fue elegido como gobernador del departamento central por cinco años. 

En las elecciones de 20 de abril de 2008, fue elegido como vicepresidente de la 
República del Paraguay, electo en elecciones democráticas, por la Alianza Patriótica para 
el Cambio por el partido Liberal Radical Auténtico. El 22 de junio de 2012, después del 
juicio político en el Congreso Nacional, contra el ex-presidente 
Fernando Lugo, Dr. Federico Franco, con el pleno apoyo del Congreso Nacional fue 
elegido como presidente de la República del Paraguay hasta agosto de 2013.  Durante 
toda su gestión política, ha demostrado una voluntad en solucionar los problemas y 
coordinar varios proyectos de interés nacional parar mejorar la economía paraguaya. 

Peter Tase: ¿Cuál es la situación política, y la contribución del Paraguay 
hacia la promoción de la democracia en América del sur y las relaciones entre los 
Estados Unidos y Paraguay? 
 
Presidente Franco Gómez: En primer lugar, aclarar que nosotros vamos a 
estar participando mañana, Dios mediante, en la fiesta del Cuatro de Julio, aniversario 
de los Estados Unidos de Norte América, así que mis primeras palabras sean de 
felicitaciones a todo el pueblo americano, y en segundo lugar estamos abocados 
ahora Peter, a consolidar el gobierno, a darle gobernabilidad y una vez que esto 
esté estable nos ocuparemos de nuestros problemas con los vecinos.  Ahora nuestra 
prioridad está totalmente centrada en que los programas y los proyectos del gobierno 
anterior, sean beneficiosos y útiles para la comunidad. Todos van a continuar, vamos a 
cumplir todos nuestros compromisos internacionales, y además estamos enfocados en 
acelerar y agilizar los proyectos que están en el congreso para que el país pueda salir y 
pueda sacudirse de esta situación y lanzarse con fidelidad a la conquista de mejores 
condiciones de vida, mayor porvenir para los paraguayos y paraguayas. 
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P.T.: ¿En qué nivel está la cooperación entre Paraguay y la Unión Europea? 
 
Presidente Franco Gómez: La cooperación de la Unión Europea al 
Paraguay ascendió a la suma de euros 130.000.000 en el periodo de financiación actual 
(2007-2013).  Permanece firme su interés en la evolución política y económica del 
Paraguay, tanto por su relacionamiento a nivel bilateral, como por el contexto regional 
a través del MERCOSUR, América del Sur y América Latina.  Se llevó a cabo 
la VII Reunión de la Comisión Mixta Paraguay-Unión Europea en abril de 2012.  En la 
misma se destacó que el actual Gobierno se encuentra abocado en lograr la cohesión de 
los diversos sectores políticos y económicos con la finalidad de buscar 
una transformación estructural que permita una democracia con mayor bienestar y 
mejor calidad. 
 
Existen tres áreas bases que están siendo negociadas para la cooperación de 
la Unión Europea con Paraguay: 1) Asistencia Técnica: para que nuestro país pueda ser 
competitivo y productivo, sobre todo en nuestra región y mirando hacia el futuro, dentro 
del mercado de la Unión Europea, 2) Inversión e Industrialización: Paraguay se ofrece a 
la U.E. como base operativa de sus servicios de producción y 3) Cooperación Política: 
Paraguay apoyará a la Unión Europea en su relacionamiento con otros países de 
la región, debido a que la democracia permite al país tener un liderazgo en la zona, y 
pueda servir de voz de la Unión Europea en la Comunidad de Estados Latino 
Americanos y del Caribe. Se han realizado esfuerzos para impulsar la eficacia de 
la cooperación internacional del Paraguay con diferentes países y organismos 
internacionales.  Paraguay, por primera vez, ofició como sede de 
la cumbre Iberoamericana de Mandatarios.  Durante dos días, 28 y 29 de octubre de 
2011, representantes de los 22 países que conforman el bloque y exponentes de 
organismos internacionales se reunieron en Luque y Asunción para debatir sobre 
la transformación del Estado y el desarrollo 
Iberoamericano.  Además, la Organización Mundial de Comercio reconoció a 
nuestro país por las políticas económicas y comerciales implementadas, que le han 
permitido duplicar su Producto Interno Bruto (PIB) per cápita en cinco años. 

 

P.T.: ¿Cómo le parece la falta de apoyo por parte de MERCOSUR y UNASUR hacia el 
gobierno de la República del Paraguay? 
 
Presidente Franco Gómez: MERCOSUR es lo que me preocupa, me preocupa 
MERCOSUR porque este bloque es un acuerdo, un mercado, un mercado por lo tanto 
tiene connotaciones económicas y financieras. UNASUR no tanto; nosotros sabemos 
que allí hay otros intereses, hay cuestiones ideológicas, no es mi prioridad en este 
momento, hoy mi prioridad es más vale MERCOSUR. 
 
P.T.: ¿Cuáles son las prioridades del gobierno del presidente Federico Franco en las 
relaciones entre Paraguay y los Estados Unidos? 
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Presidente Franco Gómez: Lo primero es mantener las buenas relaciones, continuar 
con los programas que viene realizando el gobierno Americano; ver si hay otros 
programas que podemos incluir que no estábamos aplicando; y consolidar nuestro 
compromiso frontal, de combatir frontalmente al contrabando, el narcotráfico, y por 
supuesto la lucha contra lo que nosotros le denominamos el terrorismo del estado y la 
presencia del EPP (Ejército del Pueblo Paraguayo), que son nuestras prioridades de 
ahora y seguramente a medida que pase el tiempo vamos a ir teniendo una mayor 
presencia. Sabemos que la presencia efectiva y la colaboración eficaz del gobierno de 
los EE.UU., con algún programa como la SENAD y también contra la violación de la 
propiedad intelectual son temas que vamos a impulsar y mantener, y en algunos 
casos acentuar. 
 
P.T.: ¿Qué le puede decir a los empresarios estadounidenses que están interesados en 
invertir y visitar Asunción? 
 
Presidente Franco Gomez: Que vengan y los esperamos con brazos abiertos, y que 
les damos la absoluta garantía y seguridad jurídica, política y tributaria para 
sus inversiones. 
 
P.T.: ¿Por qué piensa usted señor presidente que la prensa internacional está 
describiendo y está pintando los eventos del 22 de junio como un golpe institucional? 
 
Presidente Franco Gómez: No es la prensa internacional son algunos medios, 
en Brasil no todos los medios lo describen igual. En Argentina 
tampoco, así que son algunos sectores de la prensa, así como 
hay ciudadanía mayoritaria en Paraguay que acompaña el proceso, hay un 
grupo pequeño, pero finalmente un grupo que rechaza el juicio político. Nosotros por 
supuesto en forma contundente nos afirmamos que esta es una medida absolutamente 
constitucional y legal. Es lo que le hemos manifestado al secretario general de la 
Organización de Estados Americanos, el señor José Miguel Insulza y él nos ratificó esto. 
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